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Kromě standardních tlumičů je pro oba 
modely za příplatek k dispozici paket pro špatné 
cesty se zvýšenou světlou výškou u modelu Scala 
o 15 mm. Pro verzi Monte Carlo je k dispozici Sport 
Chassis Control s možností volby dvou nastavení 
tlumičů pérování s  podvozkem sníženým 
u modelu Scala o 15 mm a u modelu Kamiq 
o 10 mm.

Součástí standardní výbavy všech verzí jsou 
virtuální kokpit s displejem 8" a infotainment 
Media s 8,25“ displejem. 

Modely Scala a Kamiq Škoda Auto vyrábí 
v hlavním závodě v Mladé Boleslavi.

Modernizace pro vozy Škoda Scala a Kamiq
Škoda Auto představila modernizovanou 

podobu kompaktního hatchbacku Scala 
a městského SUV Kamiq. 

Od roku 2019, kdy se kompaktní hatchback 
Scala poprvé objevil v prodeji, bylo zákazníkům 
po celém světě dodáno 230 000 kusů. Několik 
měsíců po představení modelu Scala vstoupila 
Škoda do rychle rostoucího segmentu městských 
SUV s modelem Kamiq. Z výrobní linky dosud sjelo 
351 000 těchto vozů. Oba modely jsou postaveny 
na platformě MQB-A0.

Modernizovaná Scala vypadá dynamičtěji 
díky přepracované masce chladiče, užším 
světlometům a  novým předním a  zadním 
nárazníkům. Kamiq dostal větší, vzpřímenější 
masku chladiče. Nové nárazníky s výraznými 
difuzory mu dodávají robustnější vzhled SUV. Oba 
modely budou poprvé za příplatek k dispozici 
s Matrix-LED předními světlomety. 

Nabídka zahrnuje tři zážehové motory TSI 
generace evo2. Základním je tříválec 1,0 TSI/70 kW 
(95 k) s přímo řazenou pětirychlostní převodovkou. 
Motor 1,0 TSI/85 kW (115 k) je k dispozici s přímo 
řazenou šestirychlostní převodovkou nebo 
sedmistupňovou automatickou DSG. Stejnou 
kombinaci převodovek nabízí také čtyřválec 
1,5 TSI/110 kW (150 k) se systémem deaktivace 
dvou válců ACT. 

více na 
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Kompaktní Honda e:Ny1 na startu
Honda uvádí na trh plně elektrické 

kompaktní SUV s  hodně netradičním 
jménem e:Ny1. První dodávky do Evropy 
se očekávají od října 2023. Honda e:Ny1 

je nejnovější plně elektricky poháněné 
vozidlo společnosti a  první, které 
je založeno na nové platformě e:N 
Architecture F s  pohonem předních 
kol. Má podobné rozměry jako HR-V 
s délkou 4387 mm a  rozvorem 2607 mm. 
Objem zavazadlového prostoru je 361 l, 
po sklopení zadních sedadel až 1176 l. 
Trakční elektromotor o  výkonu 150 kW 
(204 k) napájí akumulátor s  kapacitou 
68,8 kWh poskytující dojezd 412 km. 
Standardní součástí všech verzí e:Ny1 je 
bezpečnostní výbava Honda Sensing. 
V interiéru je velký 15,1“ centrální dotykový 
displej a 10,2“ digitální přístrojový displej. 
Digitální klíč, kterým může řidič a  až pět 
dalších osob vozidlo prostřednictvím 
aplikace zamknout, odemknout 
a nastartovat, je první rok zdarma. 

více na 
www.autoweek.cz

Toyota uvádí na trh nový Land Cruiser
Toyota se v  osmé generaci off -roadu 

Land Cruiser, jehož kořeny sahají do roku 
1951, s  odolným designem a  klasickou 
siluetou vrací ke kořenům. Toyota už 
prodala 11,3 milionu vozů Land Cruiser. 
Nový Land Cruiser si zachoval rámovou 
konstrukci s  podvozkovou platformou 
Toyota GA-F. Vůz dlouhý 492 cm s rozvorem 
náprav 285 cm bude k dispozici s pěti nebo 
sedmi sedadly. V  Evropě bude nabízen 
jen s  turbodieselem 2,8 l/150 kW (204 k). 
Nový Land Cruiser s novými odpojitelným 
stabilizátorem na přední nápravě nabídne 
ještě lepší terénní schopnosti. Ty dále 
vylepšují systém monitorující jízdu v terénu 
Multi-Terrain Monitor, volba režimu podle 
typu povrchu Multi-Terrain Select a poprvé 
použitý elektrický posilovač řízení EPS.

Předprodej pro evropské zákazníky 
začne v  říjnu a  první vozy k  zákazníkům 

dorazí v první polovině roku 2024. Vyrábět 
se bude ve dvou továrnách v Japonsku. 
Land Cruiser bude na evropský trh 
uveden sérií 3000 vozů v  provedení First 
Edition s  klasickými kulatými světlomety 
a dvoubarevným lakováním karoserie. 



Automotive Research v Düsseldorfu: „Očekávám 
zuřivou cenovou válku mezi elektromobily 
v Evropě. Tesla za posledních 15 měsíců vyrobila 
výrazně víc vozů než prodala a v Číně již nemůže 
svá auta prodávat se slevami. V důsledku toho 
se cenová válka přesouvá do Evropy.“

Podle CAR mnoho výrobců vykazuje známky 
toho, že elektromobilům už se tolik nedaří. 
Podle propočtů ústavu se v poslední době 
na elektromobily výrazně zvýšily slevy. Modely 
koncernu VW se nabízejí někdy i víc než 20 % 
pod ceníkovou cenou včetně vládní dotace. 
Elektrické Mini dokonce BMW nabízí se slevou 
přes 30 %. I u SUV Enyaq iV, které bylo loni velmi 
žádané a nabízené s dlouhými dodacími lhůtami, 
nyní Škoda v Německu k ekologickému bonusu 
přidává slevu 14 %.

„Podle posledních údajů o nových registracích 
v Německu elektromobily zažívají boom. Ale 
trh s elektromobily je slabší, než se zdá. Údaje 
o registracích, které v tuto chvíli vidíme, ukazují 
realitu včerejška. Současné dodávky jsou založeny 
především na nevyřízených objednávkách. 
Příchozí objednávky jsou naopak výrazně nižší 
než v roce 2022. Hlavním důvodem je snížený 
ekologický bonus,“ vysvětluje Dudenhöff er.

Bitva o slevy na elektromobily přichází do Evropy

Studie manažerské poradenské společnosti 
PwC Strategy& ukazuje, že automobilky na 
německém trhu stále více spoléhají na slevy 
a poskytují je už i na elektromobily. Podle PwC 
vzrostla průměrná sleva na elektromobily 
v prémiovém segmentu v Německu od června 
do července o čtvrtinu na 14 %. Ve středním 
segmentu se průměrná sleva zvýšila o třetinu na 
11 %. Pouze na velkoobjemovém trhu, kde stále 
platí nejvyšší vládní dotace, zůstaly podle PwC 
slevy stejné na úrovni 10 %.

„S podílem téměř 16 % registrací jsou nyní 
elektromobily součástí masového trhu. To 
znamená, že i  pro ně nyní panují normální 
podmínky na trhu se vším, co k  tomu patří. 
První kupující už byli zásobeni a nyní přicházejí 
mainstreamoví zákazníci. Ti ale uplatňují přísnější 
kritéria pokud jde o produkt a cenu,“ uvedl 
odborník na průmysl PwC Felix Kuhnert.

Elektromobily vyrobené v Německu jsou o 40 % 
dražší než ty, které se vyrábějí a prodávají v Číně. 
Čínské automobilky proto své elektromobily 
v Německu prodávají s cenou vyšší než na 
domácím trhu.

Cenová válka nyní přichází i do Evropy. To 
předpovídá Ferdinand Dudenhöff er z CAR Center 

více na 
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Pininfarina představuje luxusní elektrické SUV
Nový designový koncept Pura Vision 

představuje příští generaci plně elektricky 
poháněných luxusních vozů od Automobili 

Pininfarina. Veřejná premiéra se plánuje 
na Monterey Car Week v srpnu 2023 spolu 
s  nedávno představeným supersportem 
Battista Edizione Nino Farina GT a dalším 
sériovým vozem. Pura Vision s  délkou 
5215 mm má od sebe otevírané dveře. 
Slibuje propojený komfort. Interiér byl 
navržen tak, aby řidič i  cestující měli 
vždy všechny potřebné informace. To je 
realizováno prostřednictvím centrálního 
dotykového displeje, pokročilých 
digitálních přístrojů a  head-up displeje. 
Středový displej lze v  případě potřeby 
vysunout z  konzoly, ale lze jej také skrýt 
pro minimální rozptylování. Automobili 
Pininfarina zatím žádné další technické 
údaje o vozidle neprozrazuje. 

více na 
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Němci chtějí zpět k zážehovým motorům
Düsseldorfská banka Targobank se 

zeptala německých řidičů na jejich aktuální 
náladu co se týče jejich budoucích 
aut a  s  tím souvisejících věcí. Letošní 
výsledky jsou hodně překvapivé. Jedním 
z nejpřekvapivějších výsledků aktuálního 
průzkumu byl návrat obliby zážehového 
motoru. Vyjádřeno v  číslech: 30 % 
dotázaných dává tomuto způsobu pohonu 
přednost (v roce 2022 to bylo 22 %) a 65 % 
(+5 %) odmítá i zákaz spalovacích motorů, 
který vstoupí v  platnost od roku 2035. 
Obliba alternativních pohonných systémů 
se oproti předchozímu roku naopak snížila. 
Pouze necelých 36 % (-7 %) dotázaných 
plánuje přejít na ně při příští koupi auta. 
Vůz s  hybridním pohonem by si vybralo 
jen 18 % (-4 %) německých řidičů a čistý 
elektromobil by byl variantou pro 16 % (-1 %). 
Současně ekologická image elektromobilů 
v očích veřejnosti od roku 2016 nepřetržitě 
klesá: Pouze 39 % dotázaných se nyní 

domnívá, že elektromobily jsou šetrnější 
k životnímu prostředí než spalovací motory 
(-5 %). Ve srovnání s nejnovější generací 
spalovacích motorů se 66 % (+5 %) domnívá, 
že elektromobily nejsou ekologičtější 
alternativou. Výsledky průzkumu o zavedení 
omezení rychlosti na dálnicích zůstaly ve 
srovnání s předchozím rokem stejné: 63 % 
souhlasí s obecným omezením rychlosti, 
zatímco 35 % jej odmítá. Jako vhodný limit 
rychlosti vychází v průměru 135 km/h.



Skupina VW posiluje své postavení v Číně

Koncern Volkswagen hledá pomoc při 
vývoji a výrobě elektromobilů v Číně. Značka 
Volkswagen investuje do čínského výrobce 
elektromobilů Xpeng, Audi rozšiřuje spolupráci 
se SAIC a koncern své aktivity v Číně posiluje 
i s dalšími partnery.

Značka Volkswagen uzavřela rámcovou 
technologickou smlouvu s mladou společností 
Xpeng. Zpočátku počítá se společným vývojem 
dvou elektrických modelů střední třídy. Vozidla 
pro čínský trh mají být uvedena na trh pod 
značkou Volkswagen do tří let. Společně vyvinutá 
elektrická vozidla Volkswagen a Xpeng budou 
využívat starší platformu Xpeng G9 Edward 
v kombinaci s technologiemi od VW. Xpeng 
za to bude od příštího roku od Volkswagenu 
získávat výnosy z  technologických služeb, 
čímž se převrátí čtyři desetiletí starý model 
zahraničních automobilek, které účtují svým 
čínským partnerům licence za použitá technická 
řešení. Starší platforma Edward je základem pro 
modely G9 a P7, nejnovější modely, jako je G6, 
jsou postaveny na novější platformě SEPA 2.0.

Audi se s čínským partnerem koncernu VW 
SAIC Motor dohodlo na rozšíření spolupráce. 
Společné vývojové práce se mají co nejrychleji 
rozšířit o nabídku prémiových plně propojených 
elektricky poháněných vozidel. Audi chce získat 

platformu od IM Motors, což je prémiová značka 
elektromobilů SAIC Motor, mezi jejíž investory 
patří i gigant pro elektronický obchod Alibaba 
Group. IM Motors už vloni zahájila dodávky 
svého prvního sedanu L7. Audi dosud pro své 
elektromobily používá platformu Volkswagenu 
MEB a připravuje se na použití platformy PPE 
vyvíjené spolu s Porsche.

Koncern dále oznámil, že značky Volkswagen 
a Audi podepsaly s čínskou skupinou FAW dohodu 
s cílem prohloubení spolupráce. Obě strany chtějí 
dále integrovat zdroje a vytvářet synergie, které 
pomohou posílit jejich výhody na trzích vozidel 
se spalovacími motory i s elektrickým pohonem.

V  rámci strategie pro Čínu Volkswagen 
rozšiřuje své působení ve východočínském městě 
Che-fej. Nový závod na výrobu automobilů zde 
zahájí výrobu ještě letos, staví tu výrobní závod 
pro vysokonapěťové systémy akumulátorů 
a buduje tady vývojové centrum pro propojená 
elektrická vozidla.

Volkswagen Group v  Číně spolupracuje 
i s dodavatelem hardwarových a softwarových 
řešení pro automatizované řízení Horizon Robotics 
a společně s výrobcem produktů a technologií 
pro inteligentní operační systémy ThunderSoft 
rozšiřuje své znalosti v oblasti infotainmentu 
a konektivity.

více na 
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Nikola se stává Ivecem
Iveco uvede na trh svá těžká nákladní 

vozidla poháněná elektricky s akumulátory 
(BEV) a palivovými články (FCEV) vyvinuté 
ve spolupráci s americkým partnerem Nikola 
pod svým vlastním jménem. Společnost 
Iveco již dřív převzala společný podnik 
Nikola Iveco Europe. Vozidla jsou založena 
na platformě Iveco S-Way, vyrábějí se 
v Ulmu a mají celkovou hmotnost 44 t. Iveco 
Heavy Duty BEV má výkon 480 kW (653 k), 
FCEV 400 kW (544 k). Vozidla jsou vybavena 
elektrickou nápravou sesterské společnosti 
FPT Industrial, akumulátory společnosti 
Proterra a  technologií palivových článků 
a dalšími klíčovými komponenty společnosti 
Bosch. Iveco Heavy Duty BEV má dojezd 
500 km. Akumulátory s kapacitou 738 kWh 
lze je nabíjet výkonem až 350 kW. Tahač 

4x2 bude na evropském trhu dostupný ve 
čtvrtém čtvrtletí 2023. Iveco HD FCEV má 
dojezd 800 km při době tankování 70 kg 
vodíku pod 20 minut. První tahače Heavy 
Duty FCEV mají být na konci roku 2023 
dodány do Francie, Švýcarska a Německa 
jako součást evropského projektu H2Haul 
spolufi nancovaného Clean Hydrogen 
Partnership.

Celoroční pneumatika pro SUV Pirelli Scorpion MS
Pirelli uvádí na trh Scorpion MS, celoroční 

pneumatiku vytvořenou pro nejnovější 
generaci vozů SUV, která vychází z fi lozofi e 
společnosti Eco-Safety Design kombinující 
nejvyšší bezpečnostní standardy se 
sníženým dopadem na životní prostředí. 
Výsledkem je lepší přilnavost na suchu 

i mokru a nižší valivý odpor ve srovnání 
s předchozími modely. Pneumatika Pirelli 
Scorpion MS má i dlouhou životnost. Jelikož 
je pneumatika určena pro vozy SUV, byla 
navržena i pro jízdu na lehkém terénu a na 
sněhu.

Pneumatika Pirelli Scorpion MS vznikla 
pro vybavení nejnovějších prémiových 
a prestižních SUV, přičemž pro každý model 
jsou určeny individuální pneumatiky, které 
využívají i klíčové speciality Pirelli. Především 
se jedná o technologii Elect pro elektricky 
poháněná a  plug-in hybridní vozidla. 
Celkem 75 % všech projektů spoluvytváření 
originální výbavy Scorpion MS obsahuje 
technologii Elect. 

více na 
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Personálie z

Vyjádření dopravců k navýšení spotřební daně z nafty
„Nafta tvoří přibližně 30 % nákladů 

dopravce. Nyní v České republice tento 
náklad vzroste o 5 %. Dopravci, kteří mají 
možnost natankovat někde jinde než v ČR, 
tak mohou začít plánovat doplňování 
pohonných hmot mimo hranice České 
republiky. Dopravci operující výhradně na 
tuzemském trhu pak úměrně navýší cenu 
za přepravy. My ve VCHD Cargo rozumíme 
tomu, že spotřební daň z nafty by měla 
kompenzovat vliv silniční přepravy na 
znečištění ovzduší. Pokud to však nebude 

stejné napříč celou Evropskou unií a pro 
mnohem levnější palivo bude stačit přejet 
několik málo kilometrů k našim sousedům, 
bude dopad tohoto opatření jen velmi 
omezený. Spotřební daň z nafty by měla 
být v  celé EU jednotná,“ uvedl CEO 
a předseda představenstva VCHD Cargo 
a.s. Ing. Petr Kozel.

„Zvýšení spotřební daně z nafty spolu 
s nižšími přepravními objemy kvůli poklesu 
ekonomiky a vyšším tlakem na optimalizaci 
nákladů za přepravy budou mít na oblast 
logistiky negativní dopad. Prozatím to 
však vypadá, že i po navýšení spotřební 
daně z nafty bude růst cen v přepravách 
relativně malý ve srovnání se zvýšením 
německého mýta od ledna 2024, které 
ovlivní ceny za exportní přepravy daleko 
výrazněji,“ uvedl Ing. Jan Pihar, generální 
ředitel Dachser Czech Republic.

Změna v čele společnosti Mercedes-Benz Česká republika
Wolfgang Karl Bremm von Kleinsorgen, 

generální ředitel společnosti Mercedes-
Benz Česká republika, skončí ve své funkci 
k  poslednímu srpnovému dni. V  čele 
českého zastoupení stál čtyři roky a vedle 
domácího trhu měl v této pozici na starosti 
také klastr Mercedes-Benz Cars Central 
& Eastern Europe v České republice, Polsku, 
Maďarsku, Rumunsku a  na Slovensku. 
Jeho novým působištěm se stává Brusel 
ve vedoucí pozici pro region BeNeLux.

Novým generálním ředitelem českého 
zastoupení se od 1. září stane Alexander 
Henzler, který do Mercedes-Benz nastoupil 
již v  roce 2005. V  současnosti působí ve 

funkci Head of Marketing 
& Sales Operations pro 
trhy regionu Overseas 
sdružující Japonsko, 
Austrálii, Turecko, Indii, 
Mexiko, Jižní Ameriku 
a  další importéry napříč 
kontinenty.

Alexander Henzler 
nahradí Wolfganga 
Bremma von Kleinsorgena 
ve funkci generálního 
ředitele Mercedes-Benz 
Česká republika a vedoucího Mercedes-
Benz Cars Central & Eastern Europe.

více na 
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Průmysl varuje: zákaz PFAS v EU zastaví elektromobilitu

Per – a polyfl uorované alkylové látky (PFAS) 
jsou považovány za substance s  nejdelší 
životností. V přírodě mohou vydržet i víc než 1000 
let. Evropská komise se ve své chemické strategii 
v říjnu 2020 zavázala k postupnému ukončení 
používání těchto chemikálií v EU. V lednu pět 
zemí – Německo, Švédsko, Nizozemsko, Dánsko 
a nečlenské Norsko – navrhlo zákaz více než 
10 000 PFAS v celé EU.

Vůdčí postavou za německým tlakem na 
všeobecný zákaz PFAS byla ministryně životního 
prostředí Steff i Lemkeová ze Zelených. „Vzhledem 
k jejich chemickému složení se PFAS nerozkládají 
po velmi dlouhou dobu. To znamená, že 
z dlouhodobého hlediska mohou chemikálie 
poškodit životní prostředí i lidské tělo, včetně 
podpory rakoviny,“ zdůraznila Lemkeová.

Skupina PFAS zahrnuje asi 10 000 různých 
látek. Používají se v automobilovém a leteckém 
sektoru, ale také v materiálech přicházejících 
do styku s potravinami, textiliích nebo výrobcích 
pro domácnost. 

Proti plošnému zákazu PFAS se v Německu 
bouří průmyslová sdružení. „Žádné větrné 
turbíny, žádná úložiště elektrické energie, 
žádné elektromobily, žádné polovodiče. 
Bez PFAS nelze vyrobit klíčové technologie 
transformace na klimatickou neutralitu, a tudíž 
nelze realizovat přechod na čistou energii 
a mobilitu. V budoucích technologiích, jako jsou 
polovodiče, elektrolyzéry a elektrické pohony, 
nelze PFAS jednoduše nahradit. Nesmíme bránit 
rozvoji technologií přílišnou regulací,“ uvádí 
společné prohlášení Asociace německého 
automobilového průmyslu VDA, Asociace 
německého strojírenství a strojírenství VDMA 
a Asociace elektrotechnického a digitálního 
průmyslu ZVEI.

Průmyslová sdružení se přimlouvají za 
diferencovaný pohled. „Látky, za které 
v současnosti neexistuje náhrada, a látky, které 
nepředstavují žádné riziko pro lidi nebo životní 
prostředí, by měly být i  nadále pro průmysl 

dostupné. Neměly by se přijímat nepřiměřené 
zákazy. PFAS, které představují rizika pro člověka 
a  životní prostředí, by měly být průběžně 
nahrazovány, jak je dnes již běžnou praxí,“ uvádějí.

„Aby bylo možné dosáhnout cíle klimaticky 
neutrální mobil ity zůstane použití PFAS 
nepostradatelné. Bez nich nejsou stávající 
vozidla ani budoucí technologie myslitelné,“ říká 
prezidentka VDA Hildegard Müllerová.

Státní tajemnice Spolkového ministerstva 
životního prostředí za Zelené Christiane 
Rohlederová připomíná rizika PFAS: „Jsou 
extrémně odolné a hromadí se v lidech, zvířatech 
i životním prostředí. Podle celoevropských studií 
mladých lidí byly v letech 2016 až 2022 hodnoty 
v  krvi považované za únosné překročeny 
u 15 % účastníků ve všech studiích a v některých 
studiích dokonce u více než 20 %. Je proto 
správné hledat postupné ukončení používání 
PFAS tam, kde existují alternativy.“
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víc překážek. Vyžaduje pokročilejší akumulátory, 
vysoké počáteční investice a  je tu kritická 
otázka: Bude elektricky poháněné kamiony 
s akumulátory kde dobíjet? Žádný dopravce 
není ochoten riskovat obrovské investice do 
elektrifi kace své fl otily pokud nemá jistotu, že 
jeho kamion bude možné po cestě dobít. Většina 
současných projektů elektrifikace nákladní 
dopravy se proto soustředí na aplikace, které 
umožňují dobíjení „doma“, a problém dobíjení 
na cestě tak odpadá.
Dobíjecí místo pro kamiony musí vyhovovat 
z hlediska velikosti a průjezdnosti (na dobíjecí 
místa pro osobní auta se nevejdou), výkonu 
(minimálně 350 kW), umístění a spolehlivosti. 
V oboru, kde panuje soustavný tlak na výkon 
a dojezdový čas, si zpoždění vinou nefunkční 
nabíječky nemůže nikdo dovolit.
Ze studie Eurowagu vyplývá, že připravenost 
evropské infrastruktury na elektricky poháněná 
nákladní vozidla s akumulátory má velké mezery. 
Na špičce žebříčku se drží především státy severní 
a západní Evropy. Nejlépe připravenou zemí 
na elektrifi kovanou nákladní dopravu je Norsko 

následované Nizozemskem 
a  Švýcarskem. V  první pětce 
na jdeme ta ké  Š véd s ko 
a Německo. Česká republika se 
v indexu Eurowagu umístila na 
21. příčce mezi Slovenskem (20.) 
a Polskem (22.). Na chvostu se 
nacházejí země východní Evropy 
Bosna a Hercegovina, Albánie 
a Severní Makedonie. 
Oblast elektromobility se rychle 
vyví jí. Zatímco před rokem 
se v  celé Evropě nacházelo 
3600 dobí jecích bodů pro 
nákladní vozidla s výkonem nad 
350 kW, letos je podle databáze 
společnosti Eco-Movement už 
6008 nabíjecích míst s výkonem 
350 kW a vyšším.

Jsou země EU připravené na elektrifi kaci 
nákladních vozidel?

Dobíjecí infrastruktura pro nákladní vozidla je 
nezbytnou podmínkou úspěšné elektrifi kace 
komerční silniční dopravy, Eurowag proto sestavil 
index pro posouzení jednotlivých evropských 
zemí.
Tlak na udržitelnost a snižování emisí se dotýká 
všech odvětví včetně komerční silniční dopravy. 
Téměř tři čtvrtiny emisí z evropské dopravy 
vznikají na silnicích. Avšak zatímco u osobních 
automobilů je elektrický pohon čím dál 
rozšířenější, elektrifi kace nákladních vozidel je 
teprve na počátku.
V roce 2021 bylo v EU v provozu 6,3 milionu 
nákladních vozidel. Z tohoto počtu 983 vozidel 
mělo elektrický pohon (409 jich bylo v  tom 
roce nově registrováno). V témže roce bylo 
90 % celosvětově registrovaných elektricky 
poháněných nákladních vozidel provozováno 
v Číně.
Komerční silniční doprava hraje ve snižování 
emisí zásadní roli. Až 70 % emisí CO2 z evropské 
silniční nákladní dopravy mají na svědomí 
středně těžké a těžké kamiony. Dekarbonizace 
nákladní dopravy má oproti osobním vozidlům 
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Přestaveb na LPG je letos méně

více na 
www.autoweek.cz

Pohon na zkapalněný ropný plyn (LPG) se 
nadále těší poměrně velkému zájmu. Nových 
vozidel bylo za první pololetí registrováno 
srovnatelné množství jako loni. Rok 2022 byl 
přitom z tohoto pohledu rekordní. Meziročně 
ale ubyly přestavby na LPG. Důvodem je 
vysoký zájem v loňském roce, kdy stabilní cena 
autoplynu způsobila mimořádnou poptávku po 
přestavbách.

Za prvních šest měsíců letošního roku bylo podle 
údajů SDA registrováno 1853 nových vozů na LPG. 
To je sice trochu méně než ve stejném období 
loňského roku (1985), stále však víc než za celé 
předešlé roky. Zájem o LPG pohon tedy trvá, byť 
počet dodatečných přestaveb na LPG meziročně 
klesl o  třetinu. „To je dáno zejména enormní 
poptávkou po přestavbách v loňském roce, kdy 
ceny benzinu a nafty vyšplhaly do rekordních výšin, 
ale LPG zůstalo stále cenově přijatelné,“ říká Ivan 
Indráček, výkonný předseda České asociace LPG, 
s tím, že na přestavbu se loni muselo čekat i měsíce.

Na základě dat Ministerstva dopravy, které 
eviduje celkový počet montáží i demontáží 
LPG i CNG systémů odborníci odhadují, že 

v období od ledna do konce června bylo na 
LPG přestavěno asi 2200 automobilů. Za první 
půli loňského roku činil odhad asi 3300 vozidel.

Celkově – sečteme-li registrace nových 
vozů a přestavby – na českých silnicích letos 
přibylo víc než 4000 LPG automobilů, zatímco 
ve srovnatelném období loňského roku to bylo 
5300 vozů. V první půli roku 2021 bylo evidováno 
2900 nových LPG vozidel. 

„Při započtení realizovaných přestaveb 
si LPG první příčku nejvíce nakupovaného 
alternativního pohonu v Česku nadále drží. Ze 
souboje alternativních pohonů u osobních vozů 
už odpadl zemní plyn, jehož prodeje v posledních 
letech trvale klesají,“ uvedl Ivan Indráček.

Velkou předností LPG je mimo jiné rozsáhlá 
síť čerpacích stanic, kterých je v Česku skoro 
tisícovka. Autoplyn si ve srovnání s benzínem 
i naftou trvale drží výraznou cenovou výhodu. 
V prvním pololetí LPG dle šetření ČSÚ průběžně 
zlevňovalo. „Loni byla cena LPG méně než 
poloviční v porovnání s benzinem. V současnosti 
stojí Natural 95 v průměru téměř 38 Kč/l a LPG 
méně než 15 Kč/l,“ dodává Ivan Indráček.
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z obnovitelných zdrojů. Kromě využívání zelené 
elektřiny je areál vybaven inovativním systémem 
hospodaření s vodou, který systematicky sbírá 
dešťovou vodu a využívá ji k zavlažování úseků 
zkušebních tratí. 

V průběhu plánování byla zohledněna také 
ochrana a podpora místní biologické diverzity: 
v celém areálu byly instalovány systémy pro 
kontrolu obojživelníků, které zajišťují bezpečné 
přecházení zví řat přes testovací dráhy. 
K vybudování areálu bylo použito 2,2 milionu 
metrů krychlových zeminy, jež byla dříve vytěžena 
při těžbě v okolních dolech. Nebyla tedy zabrána 
žádná další půda, ale byla recyklována plocha, 
která ležela ladem.

BMW Group v Sokolově slavnostně otevřela 
testovací polygon pro automatizovanou jízdu 
a parkování. Do Future Mobility Development 
Centra bylo investováno 300 milionů eur.

BMW Group v Sokolově zprovoznila testovací 
polygon pro plně automatizované testovací 
a vývojové jízdy úrovně 4. Efektivně se zde 
budou testovat všechny možné jízdní situace, 
které mohou nastat ve městech, na venkovských 
silnicích i na dálnicích, stejně jako systémy pro 
automatické parkování. Testovací moduly se dají 
absolvovat v plynulé návaznosti bez přerušení 
rovnou za sebou.

Bývalá výsypka povrchového dolu se 
proměnila v inovační centrum zaměstnávající 
více než sto kvalifi kovaných pracovníků. Future 
Mobility Development Center (FMDC) se rozkládá 
se na ploše 600 ha. Jako první vývojové místo 
svého druhu ve střední Evropě bude FMDC, 
do něhož bylo investováno 300 milionů eur, 
hrát klíčovou roli ve vývoji systémů mobility 
budoucnosti. Doplňuje stávající testovací 
a vývojové areály BMW, které se nacházejí 
v Aschheimu u Mnichova, Miramas ve Francii 
a Arjeplogu ve Švédsku.

Future Mobility Development Center a jeho 
nabíjecí infrastruktura jsou stoprocentně 
zásobovány eko log ickou e lek t ř inou 

BMW zprovozňuje testovací polygon v Sokolově
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Au revoir, monsieur Castaing

urychlující vývojové práce označovaný jako 
Životní cyklus produktu PLM (Product lifecycle 
management). Ten byl poprvé využit při vývoji 
vozu Jeep Grand Cherokee. Při tom byl poprvé 
v  historii aplikován i  systém počítačového 
konstruování CAD.

Když koncern Chrysler převzal AMC i s Jeepem, 
jeho vicepresident Bob Lutz okamžitě pochopil 
přednosti Castaingova systému a jmenoval ho 
šéfem vývoje produktů. Castaing u Chrysleru 
zavedl systém platforem – jako první platformu 
LH. Nové vozy dokázal uvádět na trh v rekordním 
čase díky využití simultánního inženýrství, když 
specializované týmy reorganizoval na týmy, kde 
každý pracoval na konkrétní platformě, kterou 
dovedl až do výroby. Vývojové práce se tím 
zkrátily z dřívějších 50 na 39 měsíců. Castaing se 
tehdy zasloužil i o zrod legendárního sportovního 
vozu Dodge Viper.

Castaingův systém v roce 1998 motivoval 
vedení koncernu Daimler-Benz k  převzetí 
Chrysleru jakožto nejpokrokovější americké 
společnosti. Castaing byl ovšem odsunut do 
pozice poradce ředitele DaimlerChrysleru Boba 
Eatona, a tak v roce 2000 v 55 letech odešel do 
důchodu. 

Nadále ale působil v mnoha správních radách 
a  jako poradce. Byl zvolen členem Národní 
akademie inženýrství USA a členem Společnosti 
automobilových inženýrů. V roce 2010 byl v USA 
uveden do Automotive Hall of Fame.

Ve věku 78 let v Arizoně zemřel Francois 
Castaing, inženýr s pozoruhodnou kariérou. Stál 
u vstupu Renaultu do formule 1 i jeho vítězství 
v Le Mans, proměnil značku Jeep, zasloužil se 
o vznik legendy Dodge Viper, ale především 
proměnil systém vývoje automobilů s využitím 
platforem.

Francois Castaing se narodil na konci 2. 
světové války v Marseille. Ještě během studia 
strojařiny v Paříži začal pracovat pro závodní 
tým Amedee Gordiniho, kde se podílel na 
vývoji motoru V8 pro Le Mans a po převzetí 
fi rmy Gordini Renaultem navrhoval závodní 
vozy nesoucí značku Alpine. Byl jmenován 
technickým ředitelem nově vytvořeného 
oddělení Renault Sport a hrál významnou roli při 
vstupu Renaultu do formule 1 v roce 1977, když 
přinesl revoluci s použitím motoru přeplněného 
turbodmychadlem, a dovedl Renault k vítězství 
v Le Mans v roce 1978.

Z vedení závodního oddělení byl v  roce 
1980 vyslán do Spojených států, kde Renault 
převzal společnost American Motors. Jako 
viceprezident pro produkty zavedl zmenšený 
Jeep Cherokee, první z modelů, které proměnily 
Jeep ze specializovaného výrobce off -roadů ve 
značku pro hlavní trh s vozy, jež dnes označujeme 
jako SUV. 

Ve snaze umožnit malé f i rmě být 
konkurenceschopnou s velkými automobilovými 
koncerny Castaing u AMC vytvořil nový systém 
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